

## GAMMAR PROIEKTUA

### **SAHARAKO GATAZKA**

1975.urtean, Espainiak Marokori Mendebaldeko Sahara saldu, eta hauek okupatu zuten. Hau dela eta, Saharar asko ihes egitera behartuak izan ziren, Tindufeko basamortuan errefuxiatuen kanpamentuak eraikiz.

Gaur egun, Saharar populazioaren erdia Mendebaldeko Sahara okupatuan bizi da, Marokoren kontrolpean. 30.000 Saharar gehiago, polisarioen kontrolpean dagoen mendebaledeko Saharan. Beste 120.000 inguru, Tindufeko errefuxiatuen kanpamentuetan bizi dira, nazioarteko laguntzetatik gehienbat.

Gainera, Marokok 80eko hamarkadan harresi bat eraiki zuen Mendebaldeko Saharako lurralte okupatua banatu eta kontrolpean izateko. 2.720km-ko luzera du eta egun dirauen munduko militar luzeena da.

Saharar herria erreferendum baten zain dago ordutik, erreferendum horretan, Marokoren integrazioa edo independentzia aukeratu ahal izango du.

### **ZER DA GAMMAR PROIEKTUA?**

Rio de Ororen proiektu berri bat da "Gammar Proiekta", eta era berean, Saharako Emakumeen Batasun Nazionalaren (SEBN) aldeko Euskal Sarearen haritxoetako bat ere. Saharar eta euskal emakumeen arteko ahizpatasuna indartzea eta errefuxiatu kanpamentuetan dauden *Emakumeen Etxeetan* garatzzen diren ekintzei babesia ematea da sarearen egitekoa.

### **HELBURUA**

Saharako errefuxiatuen kanpamentuetan ere, emakumeen artean gorputzari eta hilekoaren zikloari buruz askatasunez berba egiteko espazioak sortzea.

### **ZER EGITEN GABILTZA SAHARAR ERREFUXIATUEN KANPAMENTUETAN?**

SEBNeko osasun eragileekin elkarlanean ari gara, anatomia, hilekoaren zikloa eta odola batzeko alternatiba ezberdinak lantzen, hauen artean kopa menstruala, batzuk eraman ditugu bertako emakumeek ezagutu eta frogatzen. Eragileek emakumeen etxeetan tailerrak egiten jarraituko dute.

Ez al da akaso gure gorputzarena, edonon bizi garela ere, emakumeok borrokatu beharreko guda extra bat? Emakumeon ahalduntzea gure erraietatik hasten da eta gure gorputza ere klabea da horretan.

Sahara askatu!!!!Sahara Hurra!!!eta ordura arte zuekin egongo gara, elkarlanean!!!

## PROYECTO GAMMAR

### **CONFLICTO SAHARAUI**

Después de que en el año 1975, España vendiera el Sahara Occidental a Marruecos y éste lo ocupara, decenas de miles de saharauis huyeron hacia Argelia, donde se construyen campos de refugiados en mitad del desierto, concretamente en la hamada de Tinduf.

Hoy en día, la mitad del pueblo saharaui vive en la parte del Sahara Occidental bajo ocupación marroquí. Unos 30.000 viven en la parte del Sahara Occidental controlada por el Polisario. Y otros 120.000 viven en los campos de refugiados construidos en el desierto de Argelia, donde los refugiados dependen de la ayuda humanitaria internacional que se ha desplomado durante la crisis económica.

Además, Marruecos construyó una barrera de más de 2.720 kilómetros que separa ambos territorios. A lo largo de esa barrera se encuentra uno de los campo de minas más grandes del mundo

Los Saharauis llevan desde entonces a la espera de un referéndum en el que puedan elegir entre la integración en Marruecos o la independencia.

### **¿QUE ES GAMMAR PROIEKTUA?**

“Gammar proiektua” es un nuevo proyecto de Rio de Oro, a la vez de ser uno de los hilos de la Red Vasca de apoyo a la Unión Nacional de Mujeres Saharauis (UNMS). El objetivo de la Red es fortalecer la sororidad entre mujeres vascas y saharauis y apoyar los proyectos que se llevan a cabo en las Casas de Mujeres en los campos de refugiados de Tinduf.

### **OBJETIVO**

La creación de espacios en los que las mujeres, también en los campamentos, puedan hablar sobre su cuerpo y su menstruación sin tapujos.

### **¿QUE ESTAMOS HACIENDO EN LOS CAMPOS DE REFUGIADOS SAHARAUIS?**

Trabajamos con las promotoras de salud de la UNMS sobre anatomía, el ciclo menstrual y las diferentes alternativas de recogida de la sangre menstrual, entre los que se encuentra la copa. Hemos llevado algunas para que ellas la conozcan y prueben. Las promotoras seguirán haciendo talleres sobre estos temas en las casas de las mujeres.

¿No es acaso verdad que, vivamos donde vivamos, el de nuestro cuerpo es un combate extra que nos toca batallar a las mujeres? El empoderamiento de las mujeres comienza desde el interior y el cuerpo es clave en esto.

¡¡Sahara askatu! Sahara Libre! Sahara Hurra!! ¡¡Y hasta entonces seguiremos apoyando al pueblo Saharauí!!

